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• Fejlesztésre: mínusz 600 millió forint 

Básthy Gábor 
a számokról 

• Szegedi Paprika Rt: vissza a piacokat! 

Mindkét üzem eladó 

Kis b o l t o k n a k kis zacskó . (Fotó: Miskolcii Róbert) 

Ez a z é v r o s s z a b b 
lesz, mint a z e lózö - Sze-
g e d n e k (is). A város i ön-
k o r m á n y z a t n a k a z idén 
17 ,28 milliárd for int be-
vételből ke l lene f edezn ie 
18 ,28 milliárd k i a d á s t . E 
b ű v é s z m u t a t v á n y r a ho-
g y a n l e h e t k é p e s a 
n a g y v á r o s ? Ezt k é r d e z -
tük Básthy G á b o r alpol-
gá rmes t e r t ő l , a közgyű-
lés i k ö l t s é g v e t é s i v i t a 
előtt . 

A bevételek növekedése 
elmarad a kiadásokétól. En-
nek a lapvető oka, hogy a 
normatívák sosem, de újab-
ban különösen nem fedezik 
a feladatok költségeit. Az in-
tézményi kiadáshoz az ön-
kormányzat je lentős mér-
tékben hozzájárul. Például 
az oktatási intézmények mű-
ködésének 73 százalékát fe-
dezi a központból é rkező 
pénz. A többit a személyi jö-
vedelemadóból és a helyi 
iparűzési adóból kell hozzá-
tenni. Ez az arány a szociális 
ágazatnál : 41 százalék a 
nagy közös kasszából , 51 
százalék a he ly iből . Az 
egészségügy önkormányzati 
feladatainál 21 százalékot 
fedez a normatíva, s 79 szá-
zalékot kell helyben hozzá-
tennie. A feladatok összessé-
gét tekintve a szegedi intéz-
mények működésének 56 
százalékát fedezik, az önkor-
mányzat hozzájárulása: 44 
százalék. Ugyanez számok-
ban. Az önkormányzati in-
tézmények működtetése 10 
milliárd forint. Ebből az in-
tézmények saját bevételein 
túl az önkormányzati támo-
gatás: 6,5 milliárd forint . 
Azaz az intézmények fenn-
tartására kell költeni a sze-
mélyi jövedelmadóból és a 
helyi iparűzési adóból szár-
mazó bevételt. 

De a bevéte l i fo r rások 
mértéke is csökkent. Az elő-
ző évhez képest 2 százalékos 
eltolódás van a lakosság-
szám szerinti újraelosztás 
irányába. Ez körülbelül 400 
milliós pozícióromlást je-
lent, azaz ha nem változtat-
tak volna meg a személyi jö-
vedelemadó ú j rae losz tás i 
rendszerét, akkor 400, s nem 
a pillanatnyi 200 millió fo-
rint bevételt jelentene. 

A v á r o s t i s z t a s á g á é r t 
és zöldterületeiért felelős 
S z e g e d i K ö r n y e z e t g a z -
d á l k o d á s i Kht. 5 4 száza -
lékkal k e v e s e b b pénzből 
g a z d á l k o d i k , m i n t h á -
rom évvel ezelőt t . Ha ta-
ka r í t á s r a é s p a r k g o n d o -
z á s r a a z idei kö l t ségve-
tésből s em jut több , a k -
kor a v á r o s a z eddiginél 
e l h a n y a g o l t a b b k é p e t 
mu ta t m a j d 1997-ben . 

„Társaságunk minden bel-
ső tar ta lékát k imer í te t te , 
ezért 1997-ben már nem tud-
ja feladatait az eddigi szinten 
teljesíteni. A város állapotá-
nak romlásával kell szembe-
néznünk" - mondta Szabó 
Ferenc, a Szegedi Környe-
zetgazdálkodási Közhasznú 
Társaság igazgatója. A kht. 
1994-ben még 220 millió, 
'95-ben 200 millió, 1996-ban 

A kiadásoknál a közalkal-
mazotti béremelések áthúzó-
dó hatása és a január l-jén 
esedékes előléptetések kö-
vetkeztében jelentkező több-« 
letkiadás közel 40 százalék-
kal nagyobb összeget jelent, 
mint tavaly. 

Körülbelül 300 millió fo-
rintnyi működési hiányt tar-
talmaz a költségvetés. Ezzel 
szemben az elmúlt évben a 
tervezéskor 171 millió mű-
ködési hitel fölvételére szá-
mítottak. 

Az összes fölhalmozási 
kiadás néhány nagy és sok 
apró tételből adódik össze: 
1,44 milliárd forint. Ennél 
alacsonyabb a felhalmozási 
bevételek 1,28 milliárd fo-
rintos összege. Fejlesztésre: 
mínusz 600 millió forint jut. 
Ugyanis az önkormányzat 
által az elmúlt években köte-
lezettségként vállalt beruhá-
zások és fejlesztések is meg-
haladják a rendelkezésre álló 
f e j l e sz tés i fo r rásoka t -
mondta az alpolgármester. 
Azaz 689 milliós felhalmo-
zási hitel fölvételét kellett 
tervezni. A látványos fejlő-
dést a szennyvíztisztító és az 
újszegedi főgyűjtőcsatorna 
építésének elkezdése és az új 
villamosok jelentik. 

A megyei jogú nagyváro-
sok pozíciója romlott, a mű-
ködési oldalon átlagosan 500 
millió forinttal. De azt is ki-
számolták: Szegeden közel 
500 millió forinttal több len-
ne a hiány, ha tavaly nem in-
dították volna be a fűnyírót, 
nem csökkentik a létszámot. 
Ésszerűsíteni kéne az önkor-
mányzat feladatellátási rend-
szerét. Fölül kéne vizsgálni, 
milyen fe ladatokat vállal 
magára a kötelezőkön felül, 
s azt is milyen módon, mi-
lyen intézményrendszerben 
látja el. Tehát az intézmény-
rendszer k iadásai csak a 
rendszer megváltoztatásával 
csökkenthetők. De ez straté-
giai, politikai döntést igé-
nyel! - hangsúlyozta a gaz-
dasági alpolgármester. Ám — 
teszi hozzá a kívülálló - a 
vá lasz tások köze led téve l 
egyre kevésbé várható, hogy 
a döntéshozók népszerűtlen 
intézkedésekre szánnák el 
magukat. 

Ú. I. 

pedig már csak 184 millió 
forintos költségvetési támo-
gatásból gazdálkodot t . A 
csökkenő támogatás mellett 
még a növekvő infláció is 
megtette a hatását, ezért - ha 
nem változik a helyzet - az 
idén elkölthető pénz reálérté-
ke már csak az 1994-es keret 
40 százalékával ér föl. 

A közterületek állapota 
azonban egyelőre nem rom-
lott a támogatás csökkenésé-
vel egyenes arányban. Ez -
amint az igazgató kifejtette -
annak köszönhető, hogy a 
társaság minden belső tarta-
lékát a hátrányok kiküszöbö-
lésére használta föl. Forgal-
miadó-megtakarításból, vala-
mint a közhasznú munkások 
foglalkoztatásával 50 millió 
forintot sikerült előteremteni. 
Az infláció következményeit 
azonban már nem lehet to-
vább kivédeni. 

J a n u á r 2 0 - á n k e z d ő -
d ö t t e l h i v a t a l o s a n a 
Szegedi P a p r i k a Rt. fel-
s z á m o l á s a , a z t k ö v e t ő -
en , h o g y a z egy ik hitele-
ző , a n a g y k ő r ö s i Carna-
u d - M e t a l b o x Kft . 1 9 9 6 . 
d e c e m b e r 3 0 - á n el indí-
tot ta a z e l j á rás t . Ekkor a 
n e m h i v a t a l o s „ e g y e n -
l e g " t ö b b mint 1 milliárd 
f o r i n t v e s z t e s é g , s leg-
a l á b b u g y a n e k k o r a hi-
t e l á l lomány volt. 

A Szepa Rt. felszámolását 
az Állami Fejlesztési Intézet 
Felszámoló és Vagyonkeze-
lő Rt. (ÁFI) vette kézbe és 
január 23-án felszámoló biz-
tosnak dr. Böröcz Sándor 
agrárközgazdászt és okleve-
les könyvvizsgálót nevezte 
ki. A főleg Bács-Kiskun me-
gyei felszámolásokban jártas 
szakember a napokban vála-
szolt a Dé lmagyaro r szág 
kérdéseire. 

• Milyen céllal vállalta 
el a Paprika Rt. felszá-
molását? 
- Szeretném az üzemet 

működtetni és legvégül nye-
reségesen eladni - mondta 
dr. Böröcz Sándor. - Ez az 
ötödik vállalat, amelynek a 
felszámolásában részt ve-
szek. Eddig még mindegyik 
üzemet úgy sikerült értékesí-
teni, hogy folyamatosan mű-
ködésben tartottam. 

• A Paprika Rt. tehát a 

„A környezetgazdálkodás 
épp olyan ka tasz t rofá l i s 
helyzetben van, mint az ok-
tatás, vagy az egészségügy" 
- mondta Szabó Ferenc. En-
nek ellenére csak mérsékelt 
igényekkel állnak az idei 
költségvetésről döntést hozó 
szegedi közgyűlés elé. Az 
1994-es évi támogatás össze-
gét megközelftő, 200 millió 
forintból szeretnének gazdál-
kodni. Emellett arra kérik a 
képviselőket, hogy a válasz-
tókerületük céljaira fölhasz-
nálható keretből (a „képvise-
lői alapból") 30 százalékot 
ajánljanak föl a köztisztaság 
és a zöldfelület -gondozás 
céljaira. 

Az igazgató azt reméli, 
hogy a szegedi közgyűlés ér-
demi vita után hozza meg 
ugyancsak érdemi döntését. 

Ny. P. 

jövőben is paprika teljes 
feldolgozásával kíván 
foglalkozni? 
- Termelni szeretnénk, 

ugyanúgy, ahogy korábban. 
Szerződést kötünk a gazdák-
kal, a szövetkezetekkel, a 
nyersanyagot feldolgozzuk, 
az őrleményt eladjuk a ko-
rábbi vevőknek. 

9 A múlt év utolsó ne-
gyedévében a Szepa Rt. 
vezérigazgatója, Gáti Ete 
olyan szerződést kötött a 
legnagyobb Bács-Kiskun 
és Tolna megyei feldol-
gozókkal, amelyben a 
szegedi cégnek csak a 
paprika bérmunkában 
történő őrlése ptaradt 
meg. A nagynevű Fű-
szerfarm és Pintér Kft-k 
megvették a Paprika Rt. 
felvásárlási és értékesíté-
si piacait. Ezentúl tehát 
velük szerződnek a ter-
melők... 

- Jogomban áll az adós 
cég által kötött szerződése-
ket f e lmondan i . Je len leg 
olyan tárgyalásokat folyta-
tok mindkét kft.-vei, hogy 
ne haraggal, hanem közös 
megegyezéssel váljunk el 
egymástól. A jövőben egy-
más konkurenciájaként jele-
nünk meg a piacokon. Már 
most látszik, hogy ebben a 
versengésben a termelők jár-
nak majd jól. 

• A helyén marad-e Gáti 
Ete vezérigazgató? 

L e h e t , h o g y k é s ő n 
e szmé l t em, d e n e k e m A 
r é g é s z e t r e g é n y e vol t a 
m ű f a j c s ú c s a , k ö z e l 
n e g y v e n é v v e l e z e l ő t t . 
É l v e z e t e s f e j e z e t e k b e n 
v e z e t v é g i g a v i lág né -
h á n y n a g y á s a t á s á n . 
N é m e t h A n d r á s g y o r s 
e g y m á s u t á n b a n m e g j e -
l e n t h a r m a d i k k ö n y v e 
h a s o n l ó é l m é n y t k i n á l , 
b á r m ű f a j k é n t a n a p l ó t 
vá l a sz t j a , é s te r jede lmé-
b e n is s z e r é n y e b b . Az 
e lső m a g y a r veseá tü l t e -
t é s h i t e l e s t ö r t é n e t é t 
m o n d j a el. 

Csodálkoztunk ^e rekko-
runkban, és sokan csodál-
koznak ma is, hogyan lehet, 
hogy azt se tudjuk pontosan, 
mikor történt a honfoglalás. 
Aztán azon, hogy előállt a 
régészet egyik leghitelesebb-
nek tartott mai embere a ket-
tős honfoglalás elméletével. 

- Még nincs döntés . 
Egyelőre azon a jelentésen 
dolgozik, amit február 19-ig 
kell letennie az asztalra. 

• Miből finanszírozzák a 
termelést? 
- Hitelből. 
• Kitől kaphat hitelt egy 
kétmilliárdos veszteség-
gel és hitelállománnyal 
vesződő cég? 
- Ez egyelőre üzleti titok. 

Tárgyalunk kedvezményes 
kamatozású kölcsönökről is,, 
amelyeknek a feltétele a cég 
nyereséges működése. 

• A konzervüzem is ter-
mel a felszámolás alatt? 
- Természetesen. És ha-

sonlóképpen hirdetjük meg 
eladásra, mint a paprikaüze-
met. 

9 Mikor kerülhet sor a 
Szepa Rt. eladására? 
- A felszámolásnak van 

egy törvény által előírt me-
ne t rend je . Ebből adódik , 
hogy június előtt valószínű-
leg nem hirdetjük meg. 

9 Kit szeretne látni vevő-
ként? 
- Jó lenne, ha a termelők 

konzorciuma vásárolná meg 
a céget. 

9 Számol-e létszámcsök-
ktntéssel? 
- Lényeges változást nem 

tervezek. Ha a termelést nö-
velni szeretné a cég, az em-
berekre is szükség lesz. 

A Szegedi Paprika Rt. je-
lenleg jóval kevesebb kész-

Mondhatjuk, mentségként, 
l eg fö l j ebb igricek voltak 
rendszeresítve az akkori se-
regben, és nem újságírók, in-
nen a bizonytalanság. Itt van 
viszont az első magyar vese-
átültetés, jóval túl a történe-
lemelőtti időkön, és ebből is 
volt három? Nem egyszerre, 
szép sorban követve egy-
mást . A doktorok mind-
egyiknél azt állították, ók az 
elsők. 

Egy azonban teljesen biz-
tos: igazi elsó csak egy lehe-
tett. Ezt végezte a szegedi 
sebészeti klinikán Szántó 
István fiatal nyomdászon a 
könyv szerző je , Németh 
András 1962. december 21-
én. Hol voltak az újságírók? 
Hadirendbe most se szervez-
ték őket, de itt voltak, és 
dolgoztak is rendben, de ad-
digra kialakult a társadalom 
hamis reflexe: csak azt hal-
lották meg a2 ország nagy-
jai, amit meg akartak halla-

te rméket állí t e lő, mint 
amekkora a kapac i tása -
tudtuk még meg a felszámo-
lótól. 1995-ben a konzerv-
üzemet 2000 tonna konzerv 
hagyta el 466 millió forint 
értékben, 1996-ban pedig to-
vább nőtt a termelés: 2400 
tonnára, amelyből 526 millió 
forintos árbevétel szárma-
zott. Még ennél is jobb ered-
ményt érhetett volna el, ha 
tavaly nincsenek finanszíro-
zási gondok. Üzleti eredmé-
nye pozitív volt. Az idei terv 
700 millió forintos árbevétel 
- nyereséggel. 

A paprikaüzem mérlege 
kevésbé jó: jelenleg az üzem 
egyharmados kapacitással 
termel. Mivel paprikát - a 
Fűszerfarm és a Pintér Kft.-
vel érvényes szerződések 
miatt - csak szeptemberig 
vásárolt fel, jelenleg félter-
méket vesz. A felszámoló 
szerint 1995-96 során is átla-
gosan 2000 tonna paprikaőr-
leményt állított elő a cég 
mintegy 1,5 milliárd forint 
értékben. 

Régebbi információ, hogy 
a Szepa Rt. 1995-ös veszte-
sége 450, 1996-ban össze-
gyűjtött mínusza pedig 150 
millió forint. A hitelek ka-
matai miatt. Holott 1996-ban 
már 20, tavaly pedig 130 
millió forintos üzleti ered-
ményt könyvelhetett el. 

F a k e t * K l á r a 

ni. Nem vett róla tudomást 
az a „székesfővárosi" pro-
fesszor se, aki tudván tudta, 
mindenáron neki volt kisza-
bott jussa, hogy első legyen. 
Aztán Miskolcon volt a má-
sodik elsó. Hallania minden-
képpen kellett róla, hiszen 
Németh András dolgozatát is 
alkalma volt „megaszalni", 
amivel tudományos elisme-
résre méltán pályázott. A se-
bészet egyik nagy félreveze-
tő manővere volt ez. Nem az 
őskorban, az 1960-as évek-
ben. 

A világ így megyen -
minálunk. Miközben figye-
lemmel forgatjuk a kisded 
könyvecskét, még nagyobb 
örömmel ha l l juk , készül 
végre megírn i ugyanaz a 
szerző a szegedi sebészet re-
gényét. A lehető leghitele-
sebb helyről, a műtőasztal 
mellől nézve. (Bába és Tár-
sai Kft . ) 

H. D. 

Ma: 

• Munka tá r sunk tó l 
A szegedi közgyűlés ma 9 

óratói, a Városháza díszter-
mében ülésezik. A képvise-
lők elfogadják az idei költ-
ségvetési rendeletet. Dönte-
nek a Közép fasor - Bal fasor 
- Töltés utca - Jobb fasor ál-
tal határolt terület, illetve a 
szentmihályi Harcos utca 
környékének részletes rende-
zési tervéről. A közgyűlés 
megalkotja a lakbérekről szó-
ló rendeletet. Majd a képvi-
selők megállapítják a Keres-
kedő közi ipartelep vételárát, 
hogy eladhassák. 

Szó lesz a közhasznú fog-
lalkoztatás idei támogatásá-
ról, illetve a város közterület-
fenntartási programjáról, to-
vábbá a Holt-Maros rehabili-
tációjáról. A képviselők hatá-
roznak a közoktatási törvény-
ben szabályozott egyéni fog-
lalkozásról, illetve óraked-
vezményről, továbbá a Gaz-
dasszonyképző Szakiskola 
elhelyzéséról. Szeged és Ma-
rosvásárhely együttműködési 
megállapodást köt. Zárt ajtók 
mögött dönetenek a képvise-
lők többek között a Heliomed 
Rt. a lapszabályzatáról , a 
Franciahögy eladására kiírt 
pályázat elbírálásáról. 

Az új Tátra 
a Dugonics téren 
• DM-információ 

Amint arról nemrégiben 
tudós í to t tunk: a Szegedi 
Közlekedési Társaság három 
új, Tátra tfpusú villamost vá-
sárolt. Az egyik kocsit a vá-
ros polgárai is megtekinthe-
tik, méghozzá egészen kö-
zelről: az SZKT szakemberei 
ma, csütör tök délelőt t 10 
órától, a 3-as villamos Dugo-
nics téri végállomásán mu-
tatják be a Tátrát. A vadonat-
új villamos délutánig várja 
az érdeklődőket, akik föl is 
szállhatnak a Somogyi utcai 
vakvágányra állított Tátrára, 
amely hamarosan megkezdi 
szegedi próbaútját. 

Rablás! kísérlet 
• Budapes t (MTI) 

Saját dolgozója közremű-
ködésével és számítógép-
rendszere felhasználásával 
rabolták meg kis htján a Ma-
gyar Külkereskedelmi Ban-
kot. A pénzintézet végül is 
azért nem vesz te t te el a 
veszélyben forgó 170 millió 
forintot, mert szakemberei 
résen voltak - közölte Baj-
nai Gyula , a Budapes t i 
Rendőr-főkapitányság gaz-
daságvédelmi osztályának 
vezetője. 

Elmondta: a tippadóját is 
letartóztatták már annak a 
számítógépes csalási kísér-
letnek, amely egy egyszerű 
számlanyitással kezdődött. 
T. B. a „súgásra" hallgatva a 
Magyar Külkereskedelmi 
Bankban nyitot t számlát , 
amelyre a bank másik két, 
mit sem sej tő ügyfelének 
számlájáról 90, illetve 80 
mill ió for intot utaltak át, 
számítógéppel. A rákövetke-
ző napon az ily módon ko-
moly összeghez jutott T. B. 
azt az utasítást adta bankjá-
nak, hogy 148,5 milló forin-
tot utaljanak át tőle az OTP 
V. kerület i f i ó k j á b a . Az 
MKB szakemberei azonban 
időközben észlelték, hogy 
január utolsó napjaiban ava-
tatlan kezek léptek be számí-
tógépes programjába, ezért 
letiltották a pénzügyi tran-
zakciót és feljelentést tettek 
a rendőrségen. 

• A képviselő-testületben bíznak 

Miből takarfitfák 
A veseátültetés 


